
Anul 112 Sibiu, 1 noiembrie 1964 Nr. 41—42

FOAIE RELIGIOASĂ EDITATĂ DE ARHIEPISCOPIA ORTODOXĂ ROMINA DE ALBA IULIA ŞI SIBIU

ARTICOLELE ŞI CORESPONDENŢA 
sa adresează REDACŢIEI T elegrafului Romín, Sibiu, 
str. 1 Mai 35. — Articolele nepublicate nu sa

înapoiază. — Scrisorile nefrancate se refuză.

ABONAMENTUL :
Pe un an : 24 lei
P e 6 l u n i : 12 lei
Pe 3 lu n i : 3 lei

PREŢUL INSERŢIUNILOR:
Un cm1 60 bani pen tru  odată; dacă se publică de 

m ai m ulte ori se dă rab a t corespunzător. 
Inserţiunile se adresează ADMINISTRAŢIEI 
Telegrafului Romín, Sibiu, s trada 1 Mai nr. 35.

„Pîine şi pace“
Sub această lozincă s-au desfăşurat in acest 

an, in Capitala patriei noastre, intre 31 august 
şi 9 septembrie, Lucrările celui de al VIII-lea 
Congres al Asociaţiei internaţiona'e pentru şti
inţa solului.

Ţinerea acestui congres in ţara noastră este 
deosebit de însemnată şi grăitoare La lucrările 
lui au luat parte un număr mare de oameni de 
ştiinţă, peste 1200, din 66 ţări de pe toate conti
nentele, strînşi pentru nobilul ţel de a găsi mij
loacele de îngrijire şi cultivare a pămîritului ca 
să fie mai rodnic, să producă mai multă hrană 
necesară oamenilor şi vieţuitoarelor.

Lucrările congresului sínt străbătute de un 
profund ţel umanitar, de grija oamenilor de şti
inţă pentru înlăturarea mizeriei şi a lipsei şi de 
a se ridica nivelul de trai al oamenilor din ţinu
turile înapoiate şi lipsite.

Intr-adevăr ştiinţa in zilele noastre este aple
cată tot mai mult spre valorile practice ale vieţii 
şi este în slujba ei. Ce este mai înălţător decit 
preocuparea ca pămintul să fie leagănul caid al 
vieţii omeneşti şi izvor de belşug — pentru 
bunăstarea tuturor locuitorilor lui'

Salutind pe membrii congresului al VIII-lea 
al Asociaţiei internaţionale pentru ştiinţa solu
lui, DL Gheorghe Gheorghiu Dej, Preşedintele 
Consiliului de Stat, a spus:

„Congresul dv., întrunind savanţi din 66 ţări 
de pe cele cinci continente, constituie prin am
ploarea participării cîî şi prin însemnătatea pro
blemelor în dezbatere, o importantă manifestare 
ştiinţifică. Este neîndoielnic că acest vast schimb 
de experienţă între specialişti cu înaltă compe
tenţă şi conlucrarea lor rodnică vor aduce o con
tribuţie de seamă la progresul ştiinţei, în inte
resul omenirii”.

Ţinerea Congresului Asociaţiei internaţionale 
pentru ştiinţa solului în ţara noastră este, în a- 
celaşi timp, o apreciere a muncii pe care oame
nii de ştiinţă romîni au depus-o şi o depun pen
tru ridicarea nivelului de trai al omenirii, pen
tru bună înţelegerea şi pacea intre popoare. Nu
meroşi oameni de ştiinţă care ne vizitează ţara 
au avut prilejul să cunoască realizănle obţinute 
de poporul romin in felurite domenii şi să apre
cieze contribuţia noastră la cauza păcii şi a pro
gresului în lumea întreagă.

Ei au avut posibilitatea să cunoască solul va
riat, fermecător şi plin de bogăţii ai ţării noas
tre. Să cunoască griia pe care conducătorii pa
triei şi întreg poporul o arată faţă de acest pă- 
mînt, care se lucrează acum prin muncă înfră
ţită şi cu mijloacele unei tehnici moderne care-l 
fac tot mai frumos şi darnic.

Dar, oamenii de ştiinţă întruniţi la acest con
gres au cunoscut totodată poporul nosiru, cu bo
găţiile lui materiale şi spirituale, cv puterea lui 
creatoare, cu dorul lui nestăvilit de lumină şi 
progres şi cu fierbintea lui năzuinţă pentru pace.

Pîine şi pace, nu sínt numai lozinca oameni
lor. de ştiinţă, dintr-o parte sau aiia a lumii. 
Ele sínt foamea şi setea întregei omeniri din zi
lele noastre. Plinea şi pacea sínt cele două nă- 
zuinţi fundamentale ale omului, sini cei doi plă- 
mîni ai omenirii.

Grija pentru dobîndirea lor, pentru apărarea 
şi creşterea lor este cea mai nobilă grijă pen
ii u om- Este în această grijă împlinirea poruncii 
dumnezeieşti: „creşteţi şi vă înmulţiţi şi stăpî- 
niţi pămintul’’ şi „fiţi desăvlrşiţi”.

Împreună cu întreg poporul nostru să ne în
frăţim în munca de fiecare zi pentru pîine şi 
pace, pentru o viaţă prosperă şi liniş'ită, scutită 
de primejdia războaielor şi a lipsirilor. Făcînd 
astfel, ne împlinim rostul nostru de buni cetă
ţeni ai patriei, de „făcători de pace” şi de ade
văraţi credincioşi .

V. Corn an

Vizită de prietenie
La invitaţia preşedintelui Consiliului de Stat 

al Republicii Populare Romíné, Dl Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, Majestatea Sa Imperială Haile 
Sellassie 1, împărat al Etiopiei, însoţit de înalte 
personalităţi etiopiene, a vizitat Republica 
Populară Romînă între 25 şi 29 sept. 1964.

înaltul oaspe şi persoanele care l-au însoţit 
au vizitat oraşul Bucureşti, Expoziţia realizări
lor economiei naţionale a Republicii Populare 
Romíné, instituţii de cercetări ştiinţifice şi învă
ţă mint, rafinăria Brazi din regiunea Ploieşti, 
luînd cunoştinţă de unele aspecte din realiză
rile poporului romín, în domeniile economic, 
social, cultural şi în construcţii.

Majestatea Sa Imperială Haite Sellassie 1, 
împreună cu suita sa imperială, a făcut o vi
zită şi la Sf. Patriarhie, în Bucureşti, unde, la 
sosire, a fost întîmpinat de Prea Fericitul Pa
triarh Justinian şi de demnitari bisericeşti după 
ritualul consacrat celor mai înalţi oaspeţi.

In paraclisul palatului patriarhal a avut Loc 
cu acest prilej un Te-Deum oficiat de Prea Fe
ricitul Patriarh- După aceea, în sala festivă a 
Adunării naţionale bisericeşti, Prea Fericirea 
Sa şi Majestatea Sa Haile Sellassie I au rostii 
cuvîntări în faţa asistenţei formate din P. S. 
Chir iar hi, vicari şi consilieri patriahali, a pro
fesorilor Institutului teologic universitar şi Se
minarului teologic din Bucureşti.

Prea Fericitul Patriarh Justinian, in numele 
Sfîntului Sinod, al ierarhilor, clericilor, credin
cioşilor Bisericii Ortodoxe Romíné şi al Prea 
Fericirii Sale, i-a salutat pe aleşii oaspeţi cu 
toată dragostea creştină, a exprimat simţăminte 
de dragoste frăţească faţă de Biserica Etio- 
piană, faţă de Intîistătătorul ei, Prea Fericitul 
Patriarh Basilios, faţă de ierarhii şi credincio
şii acestei Biserici, „care au păzit neatinsă lu
mina credinţei în Iisus Hristos, Mintuitorul

nostru, pe pămintul etiopian de-a lungul zbu
ciumatei sale istorii milenare”.

Subliniind originea apostolică a celor două 
Biserici Ortodoxe — Romînă şi Etiopiană —, 
Prea Fericirea Sa a arătat că ele sínt unite şi 
prin „împotrivirea dîrză pe care au trebuit să 
o opună fiecare spre a-şi apăra comorile lor de 
credinţă şi de har împotriva prozelitismului al
tor confesiuni; prin sprijinul pe care au ştiut 
să-l acorde popoarelor lor în lupta pentru păs
trarea fiinţei lor naţionale şi prin însufleţirea 
cu care slujesc amîndouă propovăduirea in lu
mea contemporană a mesajului evanghelic de 
pace pe pămînt şi bunăvoire între oameni”.

Fraţii etiopieni au păzit peste veacuri legătura 
cu Bisericile Ortodoxe greceşti „şi afirmă ne
încetat apartenenţa lor la Sfînta şi Marea Bi
serică Ortodoxă, la unitatea ei de slujire a lui 
Hristos, Domnul şi Mintuitorul nostru, al tutu
rora”.

Prea Fericitul Patriarh Justinian a reliefat 
apoi strădaniile Majestăţii Sale Imperiale ,,pen
tru dobîndirea autocefaliei Bisericii Etiopiene, 
pentru reorganizarea şi ridicarea ei canonică 
la rangul de Patriarhie”, pentru sprijinirea ac
ţiunilor acestei Biserici surori intru st rin ger ea 
legăturilor de dragoste şi conlucrare frăţească 
dintre ea şi celelalte Biserici, ca şi a acelora 
de participare activă „la marile acţiuni ale ecu- 
menismului creştin contemporan şi la slujirea 
comună de către creştinii de pretutindeni a no
bilelor idealuri de pace şi de colaborare ale u- 
manităţii de azi”.

Majestatea Sa Imperială Haile Sellassie I, 
în cuvîntarea Sa, a arătat că deşi în creştinism 
„timpul a adus cu sine diferite concepţii asu
pra anumitor doctrine religioase”..., totuşi ,,sin
tern cu topii copiii lui Hristos şi în ultimă in
stanţă ceea ce urmărim pe această lume este de 
a ne comporta în aşa fel incit să trăim în pace 
şi fericire”. Majestatea Sa a subliniat apoi con
tribuţia Bisericii Etiopiene la formarea şi păs
trarea sufletului poporului etiopian, precum şi 
la puterea de credinţă care îi animă pe credin
cioşii acestei Biserici surori. Faptul că avem o 
religie comună „stabileşte o puternică legătură 
între popoarele etiopian şi romín, o legătură 
care nu poate fi distrusă”. Ca şi Biserica Orto
doxă Romînă, Biserica Etiopiană „se va pro
nunţa întotdeauna, aşa Cum a făcut şi în trecut, 
pentru unitatea tuturor creştinilor”. De altfel, 
„ziua unirii tuturor creştinilor din lume ... este 
scopul final pentru care ar trebui să luptăm cu 
toţii şi pe care ar trebui să-l avem în vedere 
fără greş”.

Majestatea Sa Imperială şi-a exprimat spe
ranţa că la viitoarea conferinţă la Adis-Abeba 
a clericilor din Etiopia, al cărei scop .,va fi de 
a promova un schimb de vederi între creştini in 
vederea întăririi muncii lor şi dobîndirii. cit mai 
multor foloase pentru comunitatea creştină şi 

(Continuare în  pag. 2)
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Intîlnirea lui Simon cu Iisus
Ia r  Simon Petru> văzînd, a  căzut 

la  picioarele lui Iisus zicînd: Ieşi de 
la m ine că om păcătos sín t Doamne!

Lc. 5, S

Minunată este clipa aceasta a întîlnirii lui 
Iisus cu Simon! Iisus, urcîndu-se în corabia lui 
Simon, propovăduieşte mulţimilor. Apoi zice lui 
Simon să depărteze corabia la adine şi să a- 
runce mrejele pentru- pescuit. Simon nu crede 
că va prinde ceva. Totuşi face voia lui Iisus. Şi 
iată — după ce toată noaptea n-au prins nimic 
— acum se rupeau mrejele de mulţimea peştilor, 
îneît Simon cheamă în ajutor pe Iacob şi loan, 
fiii lui Zevedei. Şi s-au spăimîntat toţi şi au în
ţeles că stau în iaţa Domnului- Cutremurat de 
aceasta, Simon cade la picioarele lui Iisus şi 
mărturiseşte: „om păcătos sînt”! Doamne un sínt 
vrednic să stai la mine, nu sînt vrednic de da
rul şi binecuvîntarea Ta — căci om- păcătos 
sînt!

In faţa puterii şi a măreţiei divine, ce s-a a- 
rătat în Iisus Hristos, Simon se simte neputin
cios şi nevrednic. Şi stă zguduit, pînă în adîn- 
cul fiinţei sale. Iar Iisus,, văzînd smerenia ! ;i, 
a zis: „nu te teme, de acum vei pescui oameni”, 
adică vei îi ucenicul meu. Şi el îăsind toate a 
mers după Dînsul.

*
Există în unii dintre noi o dorinţă de a fi buni, 

în orice caz de a apărea mai buni decît sintern. 
Nu ne place ca oamenii să ne socotească răi 
sau păcătoşi. Dimpotrivă, căutăm sa fim lăudaţi, 
să fim priviţi ca nişte creştini buni ci nişte oa
meni vrednici. Orice cuvînt de laudă ne bucură, 
orice cuvînt 'de ocară ne întristează. De aceea 
s-a zis: de vrei să-ţi faci pe cineva prieten, lau- 
dă-1, de vrei să ţi-1 faci duşman, mustră-1. In 
felul acesta noi înşine căutăm să ne arătăm mai 
vrednici, mai buni, mai înţelepţi decit sîntem 
de fapt şi vrem să fim înconjuraţi numai de prie
teni, care ne laudă.

Amăgirea merge însă mai departe: nu numai 
că înşelăm pe alţii cu aparenţe frumoase,, ci a- 
jungem să ne înşelăm şi pe noi înşine. începem 
să credem că de fapt sîntem buni şi înţelepţi, 
mai buni decît alţii, ba chiar mai buni decît ne 
socotesc alţii, şi ne întristăm că nu sîntem recu
noscuţi ca atare,,, că sîntem nedreptăţiţi. Ne ui
tăm în jur. Ni se pare că toţi ceilalţi sînt păcă
toşi şi nemernici, faţă de noi. Ne constituim în 
judecători aspri ai greşelilor, adevărate sau ne
adevărate, ale altora. Şi toată vorba noastră, 
cînd ne întîlnim cu unul sau altul, cu una sau 
alta, este: ai auzit ce răutăţi a vorbit sau a făcut 
cutare sau cutare? O spunem cu oarecare satis
facţie — că noi nu sîntem ca acela sau aceia — 
şi cu răutate, cerînd condamnarea, nimicirea ce
lui păcătos. Aşa se scurg zilele în tînguiri că 
nu eşti preţuit cum se cuvine şi in acuze vehe
mente împotriva fraţilor, care ni se par a fi 
„păcătoşi”. Sîntem noi’ — în acest fel — cu a- 
devărat ucenici ai Domnului? Sf. Evanghelie de 
azi ne răspunde: nu!

Un adevărat ucenic al lui Hristos este aseme
nea lui Simon după pescuirea minunată. Sim
ţind că stă în faţa Domnului, el nu începe să 
se laude cu virtuţile lui, nici nu se socoate vre- 
nic de darul primit, nici nu judecă şi nü dispre-

Vizită de prietenie
(Continuare din pag. 1)

mondială”, va fi prezent şi Prea Fericitul Pa
triarh Justinian-

Vizita aceasta a contribuit astfel la întărirea 
legăturilor dintre, popoarele romín şi abisiman 
şi a relaţiilor dintre Bisercia Ortodoxă Pomină 
şi Biserica Abisiniană, fiind totodată şi o con
tribuţie la cauza păcii şi înţelegerii între po
poare. D. €.

ţuieşte pe ceilalţi, care n-au primit acel dar, ci 
cutremurat, zguduit pînă în adîncuri, el se a- 
runcă la picioarele Domnului şi zice: „ieşi de 
la mine, Doamne, că om păcătos sînt” — nu sînt 
vrednic de darul ce mi l-ai dat. Se simte mic, 
nevrednic, păcătos- Poate că şi Simon, pînă a- 
tunci, se va fi socotit bun, drept, şi va fi jude
cat pe alţii, aşa cum facem şi unii dintre noi. 
Dar acum, cînd stă faţă în faţă cu Iisus — îşi 
dă seama că nu e bun, ci păcătos, că n-are 
dreptul să judece pe alţii, ci s’e vede pe sine, şi 
zice: „om păcătos sînt”! Da, acesta este adevă
rul: nu sînt un drept, nu sînt mai bun ca alţii, 
ci nevrednic de darul Domnului.

Numai atunci cînd te lapezi de îngîmfarea so
cotinţei că tu a fi „drept” şi ajungi să te vezi 
ca nevrednic şi nedesăvîrşit pe tine însuţi, în
cepi să păşeşti pe urmele lui Iisus şi simţi pe 
Iisus lîngă tine, cu bunătatea şi mila Lui cea 
dumnezeiască. Doar Mîntuitorul însuşi a zis că 
a venit „nu pentru cei drepţi ci pentru cei păcă
toşi, că nu cei sănătoşi ci cei bolnavi au nevoie 
de doctor”. Cine se crede drept — acela e de

Asemănarea cu pomul roditor
Natura,, cu toate frumuseţile ei, a fost mereu 

aproape de inima Mîntuitorului nostru Iisus 
Hristos. Astfel, îl vedem propovăduind pe Mun
tele Fericirilor ca şi pe malul lacului Tiberiadei; 
îl vedem înmulţind pîinile pe o pajişte din preaj
ma acestui lac şi schimbindu-se la faţă pe Mun
tele Taborului; îl vedem, de asemenea, aţintind 
cu palmele şi cu privirea holdele pîrguite de 
grîu, precum şi în grădina Ghetsimani, unde, la 
umbra măslinilor, poposea adesea cu prilejul 
drumurilor Sale la Ierusalim.

Dar nu numai atît, ci Mîntuitorui, pentru a fi 
mai bine înţeles de cei ce îl ascultau şi de noi 
toţi, îşi îmbracă multe din învăţăturile Sale în 
imagini luate, din viaţa naturii. Ne sint cunos
cute în această privinţă pilda semănătorului, 
pilda cu grăuntele de muştar, despre oaia cea 
pierdută etc. Mult grăitoare sînt apoi pilda cu 
smochinul neroditor şi cu deosebire pilda cu 
viţa cea adevărată.

Imaginea unei vii încărcate cu ciorchini mari 
de struguri a făcut pe Hristos,, Domnul nostru, 
să ne spună: „Eu sînt butucul viţei, iar voi 
mlădiţeie; cel ce rămîne întru mine şi eu întru 
el acela aduce roadă multă” (loan 15, 5)- Mîn- 
tuiitorul însă nu se opreşte la această simplă 
comparaţie, ci în continuarea cuvîntului Său ne 
arată că „întru aceasta se va preamări Tatăl 
meu, de veţi aduce roadă multă” (loan 15, 8), 
iar, ceva mai departe, ne porunceşte chiar să ro
dini sau să aducem roadă, cînd spune: „V-am 
pus să mergeţi şi roadă să aduceţi şi roada 
voastră să rămînă” (loan 15, 16).

Intr-adevăr, cu nimic parcă nu se poate ase
măna sau compara mai bine, mai plastic, mai 
pe înţeles viaţa noastră creştină decît cu ima
ginea unui pom roditor,, a unui pom sănătos, în
cărcat cu roade multe şi frumoase. Un pom de 
pildă: un măr, un păr, un prun, un cireş, ca şi 
o viţă de vie, etc., numai atunci îşi împlineşte 
rostul, numai atunci este îngrijit şi îndrăgit de 
stăpînul lui şi de toţi ai casei, cînd acesta înso
reşte şi aduce roadă multă, la vremea sa, Gos
podarul cu acest scop sădeşte un pom oarecare, 
îl sapă împrejur, îl îngrijeşte iarna, îl curăţă pri
măvara de tot ce i-ar putea dăuna, ca pomul 
crescînd să aducă roadă, să-i răsplătească 
munca şi aşteptările, să-i îndestuleze şi să-i îm
bucure casa. Iar dacă nu aduce roadă. îl taie şi 
sădeşte altul în' loc. Cum ne spune şi Mîntui
torui în parabola cu smechinul neroditer: „Un 
om — zice Demnii — avea un smochin sădit 
în via sa şi a vauit să saute readă în el, dar nu

parte de Mîntuitorul. Aproape de el e cel ce se 
socoate nevrednic, şi cu cît te apropii mai mult 
de El cu atît te vezi mai nevrednic.

Să rugăm, dar, pe Domnul nostru Iisus Hris
tos să înlăture vălul amăgitor al îngîmfării de 
pe ochii sufletului, prin care am ajuns să ne so
cotim „drepţi” şi să condamnăm pe alţii ca 
păcătoşi, şi să ne lumineze cugetul ca să ve
dem dar că toţi sîntem păcătoşi, „dintre 
care cel dintîi sînt eu”, cum spune Sf. 
Apostol Pavel. Să recunoaştem, cu zdro
bire de inimă: Da, Doamne, sînt nevrednic, 
sînt nedesăvîrşit. N-am dreptul să condamn pe 
alţii, ci mă judec pe mine însumi si mă văd ne
vrednic de Tine, nevrednic de iubirea Ta, de 
darul Tău.

Aceea va fi clipa cînd ne vom schimba din u- 
cenici închipuiţi în ucenici adevăraii ai Domnu
lui. Şi vom avea fericirea să auzim cuvintele 
Lui: vino după Mine, că Eu n-am venit pentru 
cei ce se cred drepţi, ci pentru cei ce se recu
nosc pe sine nedesăvîrşiţi şi însetează după de- 
săvîrşire şi iubire, pace şi fericire şi lucrează 
ca — cu darul lui Dumnezeu — iubirea, pacea 
şi fericirea să se răspîndească în toată lumea.

Ar him. Prof. N. Mladin

a aflat. Şi a zis către vier: Iată,, sînt trei ani de 
cînd viu să caut roadă în smochinul acesta şi 
nu aflu. Taie-1 pe el! Pentru ce mai încurcă lo
cul” (Luca 13, 6—7).

La fel şi Marele nostru Ziditor, pentru aceasta 
ne-a zidit, pentru aceasta ne-a sădit in această 
minunată grădină care este Pămîntul, pentru ca 
noi să creştem şi roadă să aducem. Şî nu oricîtă 
şi orice fel de roadă,, ci cît mai multă şi cît mai 
folositoare. „Mergeţi şi roadă să aduceţi şi iroada 
voastră să rămînă”.

Tot în această ordine de idei să ne amintim 
de parabola semănătorului, în care o parte din 
sămînţă „a căzut pe pămînt bun şi crescînd a 
făcut rod însutit” (Luca 8, 8). Mîntuitorui în
suşi a tîlcuit această pildă şi ne-a arătat lim
pede că sămînţa căzută pe pămînt bun „sînt cei 
care cu inimă bună şi curată auzind cuvîntul îl 
păstrează şi rodesc întru răbdare” (Luca 8, 15). 
De aceea, tot Mîntuitorui Iisus Hristos ne arată, 
în Predica de pe Munte, că după roadele noas
tre vom fi cunoscuţi, cîntariţi, judecaţi şi apre
ciaţi de cei în mijlocul cărora trăim, de semenii 
în mijlocul cărora ne desfăşurăm atît munca şi 
activitatea noastră,, cît şi viaţa noastră, 
personală, familiară şi cetăţenească. „După 
roadele lor îi veţi cunoaşte. Că tot pomul 
bun roade bune face, iar pomul rău roade rele 
face” (Matei 7, 16—17).

Rostul sau chemarea noastră de a redi sau a 
ne fructifica viaţa ne-o arată şi Sf. Apostol Pa
vel în Epistola către Romani, cînd spune: „Voi, 
fraţii mei, aţi fost chemaţi ca să aduceţi roadă” 
(.Rom. 7, 4)-
- Dar, ne vom întreba, desigur, care sînt roa
dele pe care le avem de adus noi creştinii?

Ele sînt multe şi felurite, ca şi fructele pomi
lor.

Să ne gîndim, mai întîi, că fiecare din noi ne 
naştem cu anumite predispoziţii, cu anumite în
clinaţii, cu anumite posibilităţi de a înfăptu 
lucruri mari şi minunate în lume. Fiecare din 
noi are un anumit dar, o anumită vocaţie; unul 
de a inventa, altul de a fi dascăl sau păstor, un 
altul de a scrie sau a cînta, în sfîrşit, Cel Atot
puternic ne-a înzestrat pe fiecare din noi cu cîte 
un talant pe care avem obligaţia de a-i fruc
tifica, de a-1 face să rodească în interesul şi spre 
binele semenilor noştri. Să ne amintim în acea
stă privinţă cuvintele inventatorului Edison, care 
a spus că invenţiile sale nu sînt numai inspi
raţie, ci în cea mai mars parte transpiraţie, ă- 
dică cercetare, sudsars, muncă permanentă.
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In afară de această zestre naturală, în afară 
de aceste daruri speciale, fiecare om, prin sim
ţămintele sale, prin gîndirea sa, prin puterea 
sa de muncă ziditoare,, prin posibilităţile sale de 
dăruire pentru bineile altora, reprezintă o imensă 
comoară. Avem obligaţia însă de a ne cultiva 
permanent, de a ne îmbogăţi încontinuu fiinţa 
noastră, prin corectitudine şi muncă cinstită, 
prin gînduri înălţătoare şi simţiri alese, cu un 
cuvînt de a ne înmulţi comoara de care am a- 
mintit, de a ne fructifica viaţa sub toate for
mele posibile.

Viaţa noastră creştinească se fructifică, o fa
cem să rodească cu deosebire cultivînd virtuţile 
creştine: credinţa, nădejdea şi dragostea, lu- 
crînd binele, făcînd fapte bune. Fiecare faptă 
bună este un fruct sănătos şi aromai cu care 
putem încărca pomul vieţii noastre.

Botezînd la Iordan, Sf. loan Botezătorul le 
spunea celor care veneau la el cu gînd de în
dreptare să facă „roade vrednice” de acest gînd 
(Luca 3, 8). Vameşilor care erau însărcinaţi cu 
perceperea impozitelor, le spunea să nu înşele 
şi să nu ceară decît ceea ce le era „rînduit” 
(Luca 3, 13), iar pe ostaşi îi îndemna ca pe 
„,nimeni să nu asuprească” (Luca 3, 14).

La rodire de fapte bune erau îndemnaţi şi cei 
de demult, cu sute şi mii de ani înainte de ve
nirea Mîntuitorului. „Să faci ceea ce este drept 
şi bine înaintea ochilor Domnului, Dumnezeului 
tău, ca să-ţi fie bine în toate zilele” — citim în 
Deuteronom 6, 18. „Nu zăbovi a face bine celui 
care are nevoie, cînd ai putinţa să-l ajuţi” 
(Pilda 3, 27). Sau: „Căutaţi binele şi nu răul, 
ca să fiţi vii. Urîţi răul şi iubiţi binele” (Amos 
5, 14—15), sau: „Să nu fie mîna ta întinsă a 
lua şi strînsă a da” (Iisus Sirah 4, 33). Minu
nate roade de acest fel aducea dreptul Iov, atunci 
cînd lucra unele ca acestea: „Scăpăm de pieire 
pe cd sărman care striga după ajutor şi pe or
fanul fără sprijin. Umpleam de bucurie inima 
văduvei- Mă înveşmîntam întru dreptate ca în- 
tr-un veşmînt şi judecata mea cea dreaptă era 
acoperămîntul meu. Eram ochii celui orb şi pi
ciorul celui schip. Eram tatăl celor nenorociţi 
şi cercetam cu sîrguinţă pricinile care îmi erau 
necunoscute. Pedepseam pe cel nelegiuit şi zmul- 
geam prada din gura lui” (Iov 29, 12—16). De 
aceea, pentru a sublinia frumuseţea unui om 
bun, drept, cinstit, cu bunăvoinţă faţă de seme
nii săi, şi Vechiul Testament se feloseşte tot de 
asemănări luate din natură. Astfel, Psalmistul 
arată că acela care se străduieşte să facă binele, 
să împlinească voia lui Dumnezeu „în toate cîte 
face are spor şi-i ca un pom sădit pe malul unor 
ape, care-şi dă roadele la vreme şi ale cărui 
frunze nu se veştezesc” (Ps. 1, 3) Şi tot el face 
frumoasa comparaţie, spunînd că: „Dreptul ca 
finicul va înflori şi ca cedrul cel din Liban se 
va înălţa” (Ps. 91, 12).

Urmînd pildei Mîntuitorului Iisus Hristos care 
ne-a poruncit atît de categoric să aducem „roadă 
multă”, Sfinţii Apostoli şi Sfinţii Părinţi ne în
deamnă permanent şi ei să nu lîncezim, să nu 
fim nori fără de ploaie, ci să fim mereu atenţi 
la viaţa noastră, să ne-o facem cît mai roditoare, 
cît mai încărcată de fapte bune şi de tot felul 
de binefaceri. Cît de cald ne grăieşte în această 
privinţă Sf. Apostol Pavel, cînd zice: „De acea
sta mă rog, ca dragostea voastră tot mai mult 
şi mai mult să prisosească întru cunoştinţă şi 
întru toată priceperea, ca preţuind voi cele ce 
sínt mai de folos să fiţi curaţi şi fără de smin
teală, plini de roadele dreptăţii care sînt prin 
Iisus Hristos” (Filip, 1, 9—11). Sî Iacob ne 
spune răspicat, că „cel ce se pricepe a face bine 
şi nu face” greşeşte nespus de mult (Iacob 
4, 17).

Inspirîndu-se din viaţa Vechiului Testament, 
Fer. Augustin ne arată că „aşa cum în trecut 
eîntarea psalmului era însoţită de cîntarea cu 
harfa sau cu psalterionul, aşa şi acum creştinii 
trebuie să cînta nu numai cu vecea, ci şi cu fap- 
tela lor”. Şi tot el adaugă în altă parte: „Să

lăudăm pe Domnul cîntîndu-i cîntarea cea nouă 
şi cu glasul şi cu mintea şi prin faptele bune. 
Mina noastră să cînte în armonie cu cuvintele 
noastre, după pilda Sfinţilor”.

„Nimeni nu este mai înţelept ca cel ce să
vârşeşte fapte bune” — spune un Sf- Părinte. 
„Nici un folos nu vom avea noi — ne învaţă 
Sf. loan Gură de Aur — văzînd soarele, mîn- 
cînd şi bînd, dacă viaţa noastră nu este înto
vărăşită de fapte bune”, de feluritele roade cele 
binefăcătoare. Sau cum spune în altă parte că 
picioarele le avem „nu pentru a alerga spre rele, 
ci spre lucrwri bune”.

De aceea, cu adevărat mare şi fericit este o- 
mul care consideră viaţa ca o străduinţa perma
nentă pentru înfăptuirea a tot ceea ce este bun. 
De acest adevăr ne încredinţează şi Mîntuitorul 
nostru Iisus Hristos, cînd ne spune că după ce 
ne cunoaştem rostul şi chemarea noastră în 
lume, după ce cunoaştem poruncile Sale — feri
ciţi vom fi de le vom face. „După ce ştiţi a- 
cestea, fericiţi veţi fi de le veţi face” (loan 
13, 17). ’ v

Mîntuitorul însă ne mai spune un lucru foarte 
important pentru noi creştinii şi anume acela 
că viaţa noastră va rodi numai in măsura în 
care vom sta în strînsă legătură cu El, în mă
sura în care ne vom pătrunde de voia Sa, de" 
poruncile Sale. „Precum viţa nu poate aduce 
roadă de nu va rămîne în butuc, aşa nici voi

de nu veţi rămîne întru mine” (loan 15, 4). Aşa
dar, Hristos-Domnul este seva vieţii noastre creş
tine. Pomul vieţţii noastre, aşadar, va fi cu atît 
mai încărcat de fructele virtuţilor şi a tot ce ne 
înailţă cu cît Iisus Hristos va fi mai prezent în 
sufletul nostru, în inima noastră, în toată fiinţa 
noastră şi cu cît vom osteni mai mult ca să ne 
asemănăm cu El.

*

Cunoscînd deci toate acestea şi încă altele care 
se mai pot spune pe marginea acestor gînduri, 
să ne străduim şi noi a ne împodobi şi a ne în
nobila cît mai mult fiinţa, pentru a ne îmbogăţi 
cît mai mult conţinutul vieţii noastre sufleteşti, 
să lucrăm neobosit pentru a ne fructifica cît mai 
din plin viaţa, pentru ca, asemenea unui pom 
roditor, să ifim cît mai încărcaţi de tot felul de 
roade bune: de roada înţelepciunii, de roada 
dreptăţii şi a muncii creatoare, roada păcii şi a 
frăţiei, roada dragostei de Dumnezeu şi de oa
meni şi de alte roade asemănătoare. Să fim ani
maţi permanent de gînduri, porniri şi intenţii 
bune. Să facem în fiecare zi un lucru bun, ceva 
pozitiv, care „să rămînă” — cum zice Mîntui
torul.

Astfel lucrînd, ne vom trăi în chip luminos 
viaţa, ne vom cîştiga un nume bun între oameni, 
vom fi cetăţeni vrednici ai Patriei noastre şi 
slujitori ai binelui obştesc.

Diacon Gh. Papuc

şi L-au furat”? Aduci martori pe cei ce dormeau. 
Dacă n-au văzut nimic, cum sínt martori?

(Ibidem 1471)

învierea noastră. Trupul va invia, dar cum va 
fi? Se va schimba şi va deveni corp ceresc chiar 
şi îngeresc. Oare îngerii au cumva corp?... Dar 
numai aceasta mă interesează — că trupul a- 
cesta va învia, acesta care se înmormîntează, 
care moare; acesta care se vede, se pipăie, care 
are nevoie să mănînce şi să bea ca să poată 
trăi, care se îmbolnăveşte, care şuiere, — el are 
să învieze, — pentru cei răi pentru muncă veş
nică, iar pentru cei buni ca să se transforme (în 
strălucire veşnică, n.n.).

(Ibidem, p. 529—1522)
*

Despre Dumnezeu. Noi vorbim despre Dumne
zeu — dacă nu înţelegi, să im ţi pară de mi
rare. Mare fericire este să ajungi cu mintea cît 
de cît la Dumnezeu, dar să-L. cuprinzi, este ab
solut cu neputinţă.

Hristos este Dumnezeu. Hristos a făcut minuni 
şi a fost dispreţuit de mulţi care erau atenţi nu 
la cît de mari minuni făcea, ci la cît de mic 
era, unii ca aceştia îşi ziceau în sinea lor cam 
aşa: minunile sínt dumnezeieşti, dar El este om.

Deci două lucruri vezi: minunile dumnezeieşti 
şi omul. Dacă minunile nu pot să fie făcute decît 
de Dumnezeu, vezi, nu cumva Dumnezeu se as
cunde în ©m? Ia seama-ţi spun la ce vezi; crede 
ceea ce nu vezi.

Nu te-a neglijat cel ce te-a chemat la cre
dinţă; deşi îţi porunceşte să crezi ceea ce mu 
vezi, nu ţi-a luat totuşi posibilitatea ţie celui 
ce nu vezi nimic, să poţi crede ceea ce nu vezi-

Oare mici sînt semnele, oare mid sínt arătă
rile Creatorului în cr-eătura sa? Nu puteai să 
vezi pe Dumnezeu dar puteai să vezi pe *m; 
Dumnezeu s-a făcut om pentru ca Intr-insul iu 
să ai şi ceea ce vezi şi ceea e* crezi.

(Ibidem, p. 526—126; Mt. 155—6) 
Traducere, Fr. 1. Sanda

Din învăţăturile
fericitului yiugustin

Algeria de astăzi era încă provincie romană 
la începutul veacului al V-lea, cînd păstorea pe 
meleagurile ei, Fericitul Augustin, marele epis
cop cărturar, care propovăduia evanghelia, în 
apus, cu strălucirea sfinţilor capadocieni din 
răsărit.

Scrierile lui au fost cărţi de căpătîi pentru 
lumea creştină de mai tîrziu şi izvor de inspi
raţie chiar pentru unii scriitori moderni. Despre 
opera lui, unul din cercetătorii trecutului biseri
cesc;, a scris:

„Augustin era atunci cel mai mage personaj, 
nu numai din episcopatul african, dar din toată 
Biserica. De la Apostoli nimeni nu se bucurase 
printre creştini de o aşa de maro autoritate. Pă
rerea generală era că el avea lumini pentru toate 
şi că putea lămuri chestiunile cele mai obscure. 
Aşa vedem că i se scria din cele mai depărtate 
părţi ale lumii asupra chestiunilor celor mai di
ferite. Se poate spune că, din mica sa reşedinţă 
de la Hippo, el priveghea întreaga creştinătate, 
întărind sufletele zdruncinate, lămurind conşti
inţele nesigure, sfătuind pe cei slabi, încurajînd 
pe cei tari, combătînd pe cei rebeli Admiratorii 
săi îl comparau cu pilotul, care conduce în 
timpul furtunii şi printre stînci, barca lui Hris
tos”. (Gaston Boissier, La fin du paganisme, 
p. 308—309).

A murit la anul 430.
Redăm mai jos cîteva fragmente din învăţă

turile sale.
*

Învierea Domnului. Gutremurîndu-se pămîntul, 
Domnul a înviat. Aşa de mari minuni s-au tăcut 
în jurul mormîntului îneît şi soldaţii can veni
seră ca paznici, să devină martori, dac-ar vrea 
să vestească adevărul. Dar lăcomia care l-a stă- 
pînit pe ucenicul nedespărţit al lui Hristos, l-a 
cuprins şi pe ostaşul păzitor de morrnînt. Le-au 
spus: „vă vom da bani”; şi: „spuneţi că pe cînd 
dormeaji voi, au venit ucenicii Lui şi L-au furat”- 
(Mt. XXVIII). Cu adevărat „stinsu-s-au iscodi
torii ţăcînd iscodiri”.

O, nefericire vicleană, ce spui? At.ît de departe 
să fugi de lumina sfatului pietăţii şi să te scu
funzi în adîncurile şireteniei, cu să spui aşa: 
„spuneţi că voi dormind, au venii ucenicii Lui
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Rostul Sjintei liturghii în viaţa credincioşilor
Toţi străinii care studiază şi ajung să cunoas

că slujbele dumnezeieşti ale Bisericii Ortodoxe 
spun şi mărturisesc deschis că nici o altă Bise
rică creştină nu are un cult, nu are un serviciu 
religios atît de bogat, atît de frumos şi atît de 
înălţător ca Biserica Ortodoxă. Ei spun că sluj
bele dumnezeieşti ale Ortodoxiei sínt prin poe
zia lor, prin muzica lor şi prin căldura simţă- 
mintelor o adevărată comoară, un tezaur nepre
ţuit de frumuseţe şi bogăţie creştină. Cununa 
cea mai strălucitoare a acestor slujbe este fără 
îndoială Sfînta Liturghie.

Liturghia este slujba de origine dumnezeiască,, 
în cuprinsul căreia darurile credincioşilor de 
pîine şi vin se prefac în Trupul şi Sîngele Mîn- 
tuitorului Iisus Hristos. Această prefacere are 
loc în timpul cînd strana cîntă: „Pe Tine Te 
lăudăm, pe Tine Te cuvîntăm, Ţie iţi mulţumim,
Doamne, şi ne rugăm Ţie, Dumnezeului nostru”, 
iar preotul se roagă în altar în taină zicînd:
„Doamne, Cela ce ai trimis pe Prea Sjintul Tău 
Duh, în ceasul al treilea, Apostolilor Tăi, pe A- 
cela, Bunule, nu-l lua de la noi, ci ni-l înnoieşte 
nouă, celor ce ne rugăm Ţie. Încă aducem Ţie 
această slujbă duhovnicească şi fără de singe, şi 
Te chemăm, Te rugăm şi cu umilinţă la Tine 
cădem: Trimite Duhul Tău cel Sfînt peste noi 
şi peste aceste daruri, ce sínt puse înainte.

Şi fă pîinea aceasta, cinstit Trupul llristosu- 
lui Tău.

Iar ceea ce este in potirul acesta, cinstit Sîn
gele Hristosului Tău.

Prefăcîndu-le cu Duhul Tău cel Sfînt. Amin,
Amin, Amin.

In aceste clipe cu adevărat cutremurătoare, 
clipe de înaltă sfinţenie şi de mare sărbătoare,
Duhul Sfînt se coboară din ceruri si preface 
pîinea în Trupul lui Hristos şi vinul în Sîngele 
Mîntuitorului. In aceste clipe solemne în altarul 
fiecărei biserici creştine este prezent Dumnezeu 
Fiul şi Dumnezeu Duhul Sfînt. Deci, în Sfînta 
Liturghie credincioşii se găsesc în biserică îm
preună cu Dumnezeu, de la care primesc har şi 
mîntuire. Datorită acestui fapt Sfînta Liturglr 
este partea cea mai principală, cea mai însem
nată dintre toate slujbele Bisericii creştine. Ea 
este centrul, este inima şi sufletul întregului 
cult divin creştin ortodox. Ea este culmea tutu
ror slujbelor Bisericii şi centrul întregii vieţi re
ligioase a creştinului ortodox.

In Sfînta Liturghie avem mereu împrospătată 
viaţa Mîntuitorului, avem naşterea, propovădui- 
rea, avem întreagă activitatea pămîntească, 
jertfa răscumpărătoare de pe Golgota, patimile 
şi moartea, învierea şi înălţarea la ceruri a 
Mîntuitorului Lisus Hristos. Deci,, în Sfînta Li
turghie avem toată învăţătura Bisericii creştine, 
avem toată teologia ortodoxă, toată istoria creş
tinismului, întreagă taina răscumpărării şi mîn- 
tuiriii omului căzut în păcatul strămoşesc. Mare, 
nespus de mare este această taină a creştinătă
ţii! Dumnezeu este împreună cu credincioşii, este 
prezent în mijlocul lor şi ei sínt în biserică îm
preună cu Mîntuitorul şi Izbăvitorul lor, împreu
nă cu Iisus Hristos pînă la sfîrşitul veacurilor.

Dumnezeu, în marea Lui bunătate, a rînduit a- 
ceastă slujbă tocmai ca prin ea noi credincioşii 
să nu fim despărţiţi de El niciodată, ci să-l avem 
pururea în mijlocul nostru. In fiecare Duminică 
şi în fiecare sărbătoare cînd se slujeşte Sfînta 
Liturghie Dumnezeu coboară, Dumnezeu este 
prezent în biserica noastră, Dumnezeu vine să 
ne întîlnească pe noi, vine să ne ajute, să ne 
întărească puterile, să ne dăruiască sănătate, 
să ne miluiască şi să ne mîntuiască pe noi. In 
Sfînta Liturghie Dumnezeu coboară, şi vine in 
toate bisericile noastre spre a se întîlrii aici cu 
toţi bunii Săi credincioşi, cu toţi aceia care au

dragoste şi doresc să întîlnească pe Creatorul 
lor, pe toţi aceia care însetează după apa cea 
vie, pe toţi aceia care vor să primească har şi 
binecuvântare de la Dumnezeu Mîntuitorul nos
tru. Dumnezeu vine la noi, dar aşteapiâ şi do
reşte ca şi noi să alergăm spre El,, ca şi noi să 
ne străduim să-l întîinim în biserică în Sfînta 
Liturghie.

Iisus Hristos a rînduit, a instituit Sfînta Li
turghie la Cina cea de taină, din Joia Sfintelor 
Patimi, cu scopul ca această slujbă să fie spre 
mîntuirea credincioşilor pînă la sfîrşitul veacu- 
riolr. Două sínt scopurile mari pe care le urmă
reşte Biserica prin Sfînta Liturghie şi anume:

Primul scop este acela al sfinţirii darurilor, 
adică al prefacerii plinii şi a vinului in Trupul 
şi Sîngele Mîntuitorului.

Prin această prefacere creştinii nu numai că 
au pe Hristos pretutindeni şi necontenit în mij
locul lor, dar ei se pot împărtăşi şi direct cu 
Hristos cel euharistie, se pot uni cu Mîntuitorul 
lor, alcătuind o unitate desăvîrşită intre Creator 
şi creatură.

împărtăşirea credincioşilor cu Sfintele Taine 
pretinde însă totdeauna o pregătire trupească 
şi sufletească a tuturor celor ce vor să primeas
că pe Hristos în viaţa lor, a celor ce vor să se 
cuminece cu vrednicie cu Trupul şi cu Sîngele 
Mîntuitorului. Pregătirea aceasta se face prin 
post, prin ajunare, prin înfrînarea instinctelor, 
prin rugăciuni stăruitoare, prin o viaţa plină de 
fapte bune, prin pocăinţă sinceră şi curată, prin 
mărturisirea păcatelor, adică prin o totală pri
menire a sufletului şi a trupului. Numai prin o 
asemenea pregătire creştinul se face vrednic de

o adevărată şi reală întîlnire şi unire cu Iisus 
Hristos, Mîntuitorul nostru. Datorită unei ase
menea pregătiri şi împărtăşiri a credinciosului cu 
Sfintele Taine, cu Hristos cel euharistie, el urcă 
prin aceasta în mod sigur pe treptele sfinţeniei, 
pe scara desăvîrşirii sale. Deci, Sfînta Liturghie, 
cu prefacerea darurilor în Trupul şi Sîngele 
Mîntuitorului şi cu împărtăşirea credincioşilor 
cu Sfintele Taine are rosturi mari în viaţa tutu
ror creştinilor.

Un al doilea scop al Sfintd Liturghii este a-
cela al mîritnirii tuturor credincioşilor. In Sfînta 
Liturghie se găseşte deci scopul final, scopul ul
tim al creştinismului, adică acela al mintuirii 
tuturor creştinilor. Prefacerea darurilor şi împăr
tăşirea credincioşilor cu Sfintele Taine sínt nu
mai etape, sînt mijloace pentru ajungerea scopu
lui, acela al mîntuirii sufletelor.

Din cele spuse pînă acum ne putem da seama 
cît de mare este rolul Sfintei Liturghii în viaţa 
credincioşilor, cît este ea de binefăcătoare şi mai 
ales cît este ea de necesară pentru binele, pen
tru fericirea şi mîntuirea tuturor celor ce cred în 
Iisus Hristos.

Cunoscînd acum aceste adevăruri de credinţă 
ortodoxă, însemnează că sîntem datori să dăm 
o cinstire şi o preţuire după cuviinţă Sfintei Li
turghii, însemnează că sîntem conştienţi şi ştim 
datoria noastră de a fi prezenţi în Duminici şi 
sărbători la slujba Sfintei Liturghii. In Sfînta 
Liturghie Mîntuitorul vine ca să ne aducă mîn- 
gîiere, ajutor, uşurare, pace, sănătate, bucurie, 
fericire şi mîntuire- De aceea noi avem datoria 
să mergem lâ Sfînta Liturghie cu suflete curate, 
cu suflete înălţate spre a întîmpina cu vrednicie 
pe Mîntuitorul şi a ne bucura împreună cu El 
de darurile aduse pentru noi.

Pr. Prof. Sp. Cândea

Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavriil
An de an, la 8 noiembrie Biserica face po

menirea Sf. Arhangheli Mihail şi Gavriil, mai 
marii oştilor îngereşti.

Tradiţia Bisericii spune că Sf. Mihail s-a 
opus răzvrătirii lui Lucifer şi a rămas credin
cios şi ascultător faţă de bunul Dumnezeu ară- 
tînd dragoste şi rîvnă faţă de tot binele ome
nirii,, pentru care lucrează neobosit. De aceea, 
Dumnezeu l-a aşezat mai mare voievod peste 
Cetele îngereşti.

Sfînta Scriptură arată multe fapte bune ale 
Sf. Mihail. El a scăpat pe Avraam şi Loi de 
moarte, cînd au ars Sodorna şi Gomora (Fc. 
19)- El a ocrotit pe Iacob de răutatea fratelui 
său Esau (Fc. 28); a scos pe evrei din robia e- 
gipteană, iar pe losua Navi şi poporul ales i-a 
călăuzit în Canaan. Drept recunoştinţă pentru 
grija şi binele pe care ni-l face necontenit, Bi
serica îl cinsteşte cu cîntări ca acestea: „Cela 
ce eşti mai mare cetelor şi apărător şi îngerilor 
îndreptător, mai mare voevod, Mihailé, mîntu- 
ieşte din toată nevoia, din boale şi din păcate 
cumplite, pe cei ce te laudă cu tot adevărul şi 
te roagă pe tine, mărite, ca cel fără de mate
rie fiind, cu adevărat vezi pe cei fără de materie 
şi cu cununa cea negrăită a slavei Stăpînului 
eşti strălucit...” (Litia sărbătorii).

Alături de Sf. Mihail, cinstim cu laudă mare 
pe Sf. Arhanghel Gavriil, care a tălmăcit vede
niile proorocului Daniil (8, 16—21) şi l-a făcut 
să înţeleagă că Mesia-Hristos va veni peste 70 
de săptămîni de ani (9, 21—25). El a adus ves
tea preotului Zaharia că soţia sa Elisabeta va 
naşte fiu pe loan Botezătorul (Lc. 1, 11 —19); 
pe Ioachim şi Ana i-a anunţat ele naşterea Sfin
tei Fecioare Maria. Tot el a îngrijit-o în templu.

La Nazaret, Arhanghelul Gavriil a adus

Bunavestirea, descoperind taina întrupării Dom
nului din Sf. Fecioară şi începutul mîntuirii 
noastre (Lc- 1, 31). In viaţa Mîntuitorului, el 
are un rol deosebit,, căci se arată în vis lui Io
sif sfătuindu-1 să nu părăsească pe logodnica 
sa, Maria, pentru că prin ea lucrează Dumne
zeu (Mt. 1, 18—20). El a vestit bucuria cea 
mare că s-a născut Hristos Domnul în Betleem 
şi împreună cu el toate ostile îngereşti cîntă im
nul de slavă al păcii cereşti: „Mărire întru cei 
de sus lui Dumnezeu şi pe pămînt pace, între 
oameni bunăvoire” (L.c. 2, 8—15). Apoi, cînd 
viaţa Pruncului divin a fost în primejdie, Si. 
Gavriil L-a salvat de la moarte pentru că a 
sfătuit pe Iosif să fugă în Egipet împreună cu 
mama lui Maria (Mt- 2, 14). După moartea lui 
Irod cel crud, el s-a arătat din nou lui Iosif în 
Egipt şi l-a îndemnat să vină în Nazaret (Mt. 
2, 19—23).

Aceeaşi tradiţei a Bisericii spune că tot St 
Gavriil a prăvălit piatra de pe uşa mormîntului 
după ce Domnul a înviat şi a şezut, pe ea, iar 
femeilor mironosiţe le-a vestit: „S-a sculat” (Mt. 
28, 6).

Pentru slujirea cu devotament desăvîrşit a 
lucrărilor încredinţate Sf. Arhangheli Mihail şi 
Gavriil, Dumnezeu i-a umplut de har şi tuturor 
care se roagă lor cu credinţă şi dragoste le sînt 
de mare folos şi ajutor.

Intr-un glas, cu inimă curată să cîntăra cu 
toată Biserica Ortodoxă: „Mai marilor voievozi 
ai oştilor cereşti, rugămu-vă pe voi, noi nevred
nicii, ca prin rugăciunile voastre să ne acope
riţi cu acoperămîntul aripilor slavei voastre ne
trupeşti, păzindu-ne pe calea binelui şi păcii”.

Prot. Simion Radu
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